
Bděte tedy Rožnov, Střítež: 15.12.2019 

Kazatel:   Josef Hurta 

Čtení:    Mt 24, 45 – 51             

Text:     Mt 24, 36 – 44   O onom dni a hodině však neví nikdo, ani andělé v nebi, ani Syn; jenom Otec sám. 
Až přijde Syn člověka, bude to jako za dnů Noeho: Jako tehdy před potopou hodovali a pili, ženili se 
a vdávaly až do dne, kdy Noe vešel do korábu, a nic nepoznali, až přišla potopa a zachvátila všecky - 
takový bude i příchod Syna člověka. Tehdy budou dva na poli, jeden bude přijat a druhý zanechán. Dvě 
budou mlít obilí, jedna bude přijata a druhá zanechána. Bděte tedy, protože nevíte, v který den váš Pán 
přijde. Uvažte přece: Kdyby hospodář věděl, v kterou noční hodinu přijde zloděj, bděl by a zabránil by mu 
vloupat se do domu. Proto i vy buďte připraveni, neboť Syn člověka přijde v hodinu, kdy se nenadějete.        

Zmatek. Chaos. Panika. Šok. Něco naprosto nečekaného. Takový bude příchod Syna 
člověka. Jako za dnů Noe. To že je advent? Příchod Syna člověka, tedy to, na co se všichni 
tak těšíme a toužebně to vyhlížíme, zapalujeme svíčky, jakože už přihořívá… a Ježíš to při-
rovná k potopě! K obrovské lidské tragédii! A  říká – takový bude příchod Syna člověka. Co 
tím chce říci? Chce nás strašit? A co ti dva, kteří šli spolu normálně na pole, ale když to přišlo, 
tak jeden vyvázl a druhý tam zůstal. Nebo v té mlýnici, také je to padesát na padesát, která z žen 
to bude. A co vlastně znamená to rozdělení na přijaté a zanechané? Hlavou nám víří spousta 
otázek. A my si s nimi nevíme rady. Neumíme na ně odpovědět. Odpovídá na ně Ježíš? 

Ježíš na všechny lidské otázky neodpovídá. A to dokonce proto, že sám odpověď 
nezná. Říká, že o onom dni a hodině neví nikdo, ani on sám. Co však ví, je skutečnost, 
že to bude naprosto nečekané. „Jako tehdy před potopou hodovali a pili, ženili se 
a vdávaly až do dne, kdy Noe vešel do korábu, a nic nepoznali, až přišla potopa a za-
chvátila všecky - takový bude i příchod Syna člověka.“  

Pro náhlý příchod Ježíše Krista užívá řečtina slovo „paruzie“. S mojí ženou jsme to slovo 
přejali, a označujeme jím např. meruňky nebo třešně nebo jiné letní ovoce, které nám někdo 
náhle doveze a my pak musíme ihned všeho nechat, všechnu rozdělanou práci odložit a jít 
okamžitě zavařovat, aby se to nezkazilo. Tak to je paruzie. Ježíš říká – je to něco nečekaného, 
překvapivého, co vás zaskočí a zasáhne uprostřed koloběhu života. Co vás vytrhne ze života 
uprostřed rozdělané práce. Při mletí obilí, při práci na poli nebo při čekání v čekárně. 

Ale proč Ježíš přirovnává svůj druhý příchod zrovna k potopě? Vždyť to byla nejen 
přírodní katastrofa, ale také velká lidská tragédie, která připravila tolik lidí o život! Proč Ježíš 
uvádí na scénu zrovna živel, který vám všechno sebere? A nemusí to být jen potopa, ale třeba 
nečekaný výbuch sopky. Jenže, ono je to ještě horší. Ježíš sám sebe přirovnává nejen k pří-
rodnímu, nýbrž rovnou ke kriminálnímu živlu, který vás přepadne a také vás o všechno připraví. 
A nemusí to být jen zloděj, ale třeba i násilník a vrah. Připraví vás o život. Je možné něco 
takového spojovat s adventem? Jak vidno, je to stejně tak možné jako nečekané a překvapivé. 

Lupič i potopa mají nejméně dva společné rysy. Jsou to živly nevypočitatelné, 
zákeřné a své oběti vždy o něco připraví. Kdyby všichni zloději chodili v pondělí ve tři 
ráno, stačilo by natáhnout si budík a byli by bez šance. Ale součástí loupeže je právě 
moment překvapení. A za druhé, nebylo by třeba se nijak zvlášť připravovat, kdyby 
přitom nehrozilo, že vás zloděj nebo potopa připraví o všechno. 



Příchod Syna člověka znamená obojí: 1) nikdo neví, kdy to nastane 2) lidé nechápou 
vážnost situace a co všechno je ve hře. Při potopě si lidé nemohli nevšimnout, že Noe staví 
loď. Ale nevěřili, že to myslí vážně. I hospodář věděl, že občas chodí zloděj. Ale nevěřil, že 
přijde zrovna k němu. Ježíšova výzva „bděte“ tedy znamená nejen permanentní připrave-
nost, ale také nepodcenit situaci. Vědět, o co se tu hraje. Že tu jde o krk. Bratři a sestry, 
věříte, že ve víře jde o život? Proč by se jinak měl člověk na Kristův příchod připravovat, 
pokud by na tom nic nezáleželo? Proč by si družičky z jiného Ježíšova podobenství měly 
dělat zásoby oleje, pokud by nezáleželo na tom, zda jim budou lampy na svatbě svítit? Proč 
by měl být člověk bdělý, pokud by bylo Ježíšovi jedno, zda spíme nebo bdíme? 

Je avizovaný Boží soud náhodná loterie, anebo se na něj dá připravit? A v čem spočívá 
ona připravenost, k níž nás Ježíš vyzývá? On říká: „Proto i vy buďte připraveni, neboť Syn 
člověka přijde v hodinu, kdy se nenadějete.“ Co Ježíš myslí tou přípravou? 

Podobenství, které následuje, mluví o dvou služebnících. Jeden pilně koná svou službu 
až do příchodu svého pána. Ten druhý má za to, že se nic hrozného nestane, když na chvíli 
od svěřených úkolů upustí a bude marnit čas s opilci. V té chvíli ovšem přijde jeho pán, 
vyžene ho a on skončí v místě, kde je jen pláč a skřípění zubů. 

Všechny tyto Ježíšovy obrazy směřují k jedné důležité myšlence. Jde o život. 
O poctivý, pravdivý, odpovědný a plnohodnotný život. Život s Bohem. Jen takový 
život má budoucnost a je věčný. Ten nelze odkládat na jakési příště. Taková možnost 
se nám nenabízí nebo nemusí vůbec nastat. Být připraven znamená žít naplno tady 
a teď. Zatímco ostatní se oddávali všedním starostem, a pak jim z toho nezbylo nic, 
ani ty oči pro pláč, Noe postavil loď na záchranu lidí i zvířat. A jaký sen máš v životě 
ty? Jaký životní cíl? Jaký úkol? Neodkládej skutečný život na příště – na důchod, na 
lepší finanční zabezpečení, na příhodnější dobu, či dokonce na život posmrtný. Ten 
věčný je zaslíben těm, kdo ho žijí už teď. Žij naplno už teď, protože nevíš, jak dlouho 
tu možnost budeš mít. Tady se skutečně hraje o život. O takový život, s nímž budeš 
přijat do slávy, anebo pokud ho promarníš, budeš zanechán svému bídnému osudu. 
Jde buď o život, který má budoucnost, anebo o pouhé živoření mezi pokrytci v pláči 
a se skřípěním zubů. Chceš být Bohem přijat nebo zanechán? Teď v této chvíli. A protože 
v každé chvíli tvého života jde o všechno, proto Ježíš říká: Buďte připraveni a bděte. 

Modlitba:  Pane Ježíši Kriste, chceme žít naplno a opravdově. Ale příliš často marníme čas marností 
nad marností. Prosíme, vyburcuj nás k opravdovému životu, abychom neskřípali zuby nad svým 
osudem. Dej, ať nám jde o náš život jako tobě. Amen. 

Přímluvná modlitba:  Pane Ježíši Kriste, ve svém evangeliu nás vyzýváš k bdělosti. Prosíme, osvoboď nás od 
všeho, co odvádí naši pozornost, co nás uspává a zbavuje života. Prosíme za všechny upracované, uhoněné, pod 
neustálým pracovním tlakem, prosíme za vyčerpané a vyhořené lidi. Prosíme za ty, kteří rezignovali na své 
sny, cíle, kteří ztratili ambice či dokonce zájem o život. Prosíme za lidi zoufalé, psychicky labilní, za lidi nebezpečné 
svému okolí. Prosíme za ty, kdo byli zasaženi událostmi v ostravské nemocnici v tomto týdnu. Prosíme 
o pokoj a naději pro všechny, kteří nedoufají v nic dobrého. Modlíme se za svět, v němž je zlo, násilí, bolest 
a smrt. Pane, přijď se svým královstvím, aby se splnilo naše očekávání. Amen. 
 


